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Solymos Edére emlékeztek Agárdon
SZOBORPARK A kiváló etnográfust ábrázoló alkotás kapott helyet a tóparti sétányon
Szíjjártó Anita, Takács Erzsébet

szerkesztoseg@plt.hu

A Velencei-tóért munkál-
kodó természettudósok-
nak, természetíróknak ál-
lítanak emléket az agárdi
szabadparton: a folyama-
tosan bővülő szoborpark-
ban már a harmadik
szobrot avatták fel május
6-án, ez Solymos Ede et-
nográfusnak állít emléket.

– Olyan személynek sze-
rettünk volna szobrot állítani,
aki a Velencei-tó és környéke
állat- és növényvilágával, tár-
gyi néprajzával, szokásaival
foglalkozott, és ezt a széles
közönség számára elérthetővé
tette – mondta L. Simon Lász-
ló, a Miniszterelnökség kultu-
rális örökségvédelemért és ki-
emelt kulturális beruházáso-
kért felelős államtitkára a
szoboravatón, a Velencei-tó
partján. – Solymos Ede a Ve-
lencei-tó halászata című, a tó-
val kapcsolatos egyetlen je-
lentős monográfia szerzője;
ez is indokolta a szoborállí-
tást – emelte ki az államtitkár.

– Büszkeséggel tölt el,
hogy Solymos Ede helyet ka-
pott a Velencei-tó partján –
hangsúlyozta Zsigó Róbert, a
Földművelésügyi Minisztéri-
um élelmiszerlánc-felügyele-
tért felelős államtitkára avató-
beszédében. – Három tudós
különböző időből, az ország
különböző részeiből, de
összekötötte őket a Velencei-
tó, a természet, a néprajz, a
hagyományok tisztelete, sze-
retete, valamint az elkötelező-
dés ezen értékek fennmaradá-
sa és továbbadása mellett –
utalt arra, hogy Herman Ottó,
Chernel István és most már
Solymos Ede szobra is ott áll
a szabadparton. Az államtit-
kár reményét fejezte ki, hogy
a szobrok nem csupán köztéri
művészeti alkotások lesznek,
hanem a kiváló tudósok szel-
lemisége továbbépíti közössé-
geiket, formálja a 21. század
emberének természethez való
viszonyát.

Tóth István, Gárdony pol-
gármestere felidézte: szakdol-
gozatában többször hivatko-
zott Solymos Ede tudomá-
nyos munkájára.

– Ám nemcsak ezt érdemes
ismerni, hanem az embert is,
aki azt a csodálatos produktu-
mot letette az asztalra, amely
miatt most szobrot avatunk –
mondta. Megemlékezett arról,
hogy Solymos Ede fiatalon
tengerész szeretett volna
ugyan lenni, és a világ tenge-
reit akarta járni, az érettségi
környékén viszont meggon-
dolta magát, és orvosi pályára
jelentkezett, hogy hajóorvos-
ként szolgálhasson. Később a
közgazdaságtudományok felé
fordult, rövid kitérő után
azonban a bölcsészkarra je-
lentkezett, így vált belőle
néprajzkutató, néprajztudós.
Solymos Edét mindenki tisz-
telte, alázattal fordult munká-
ja felé – zárta beszédét Tóth
István.

Kalocsán született Soly-
mos Ede etnográfus, aki az
Eötvös Loránd Tudománye-
gyetem néprajz, ősrégészet,
muzeológia szakán végzett ta-

nulmányait követően azonnal,
1950-ben a bajai Türr István
Múzeum igazgatója lett. Szű-
kebb kutatási területe a ma-
gyar népi halászat témaköre
volt. Cikkei, tanulmányai je-
lentek meg a szakfo-
lyóiratokban, szerkesz-
tette a bajai múzeum
kiadványait, például
Székesfehérváron ad-
ták ki a Rekesztő halá-
szat a Velencei tavon
című munkáját.

Két évvel ezelőtt ál-
lították fel az első szobrot az
agárdi szabadparton, ami a
Herman Ottó Emlékév jegyé-
ben került a helyére. A tudóst

ábrázoló szobrot 2014 szep-
temberében avatták fel, ahol
Persányi Miklós, a Fővárosi
Állat- és Növénykert főigaz-
gatója mutatta be a tudós és
politikus polihisztor munkás-

ságát. Kifejtette: elképesztő
eredmény, hogy a madarak
hasznáról és káráról írt köny-
ve 1920-ig 80 ezer példány-

ban jelent meg, igazi polihisz-
torként foglalkozott azonban
néprajzzal, politikával, zooló-
giával, gazdasággal és a fel-
sőoktatással is. Egy-egy új te-
rületbe nem csak belekóstolt,

könyveiben mélyen
átgondolt elképzelése-
ket fogalmazott meg.

– Merem remélni,
hogy a 21. században
is akadnak polihiszto-
rok, szükség van olya-
nokra, akik egyszerre
értenek például az iro-

dalomhoz és a madarászathoz
– fejtette ki annak idején az
igazgató. A tudós habitusáról
elmondta: rátarti emberként

ismerték, nem volt könnyű
személyiség, mégis 50 jelen-
tős társaságnak volt tagja, ér-
demrendeket kapott, pedig cí-
met, rangot sosem keresett.
Madaras könyvét hamar le-
fordították németre és angol-
ra, így Európa-szerte megis-
merték a kötetet. Részét a tu-
dománynépszerűsítésből is
kivette, tudós társaival ellen-
tétben ugyanis nagyon érthe-
tően fogalmazott munkáiban.
Az igazgató elmondta: Her-
man Ottó hozta létre az első
állatvédő egyesületet, jól
helytállt a parlamenti viták-
ban – bár abból sok konfliktu-
sa is származott –, javasolta

például egy természettudomá-
nyos múzeum megalapítását.

Herman Ottó hatalmas
munkával gyűjtötte össze az
ősi magyar halászat feledésbe
merülő módszereit, néprajzi,
nyelvészeti és kultúrtörténeti
vonatkozásait is, annak eltű-
nése előtti utolsó pillanatá-
ban. Az 1887-ben megjelent
A magyar halászat című, tu-
dományos igényű értekezése
közérthető nyelvezetének kö-
szönhetően ismeretterjesztő
műként is kiváló.

A Velencei-tó partján több-
ször vadászként vendégeske-
dő Herman Ottót Chernel Ist-
ván követte a szoborparkban:
első ízben Herman Ottó halá-
lának századik évfordulója,
másodszorra Chernel István
születésének 150. évfordulója
adta az apropót.

Semjén Zsolt miniszterel-
nök-helyettes a 2015. május
31-én tartott avató ünnepsé-
gen elmondta: Chernel István
olyan tehetség volt, akinek

„adottságait nemzedékek so-
rán munkálta ki a természet”.
Nagyapja természetszereteté-
ben komoly rész jutott az or-
nitológiának, amit apja foly-
tatott azzal, hogy évről évre
feljegyzéseket készített a ma-
darak vonulásáról.

Chernel István a jogi egye-
tem elvégzése és egy évnyi
közigazgatási gyakornokság
után „börtönből szabadult
sasnak érezve magát”, végre
hódolhatott természetszerete-
tének. Kutatott, jegyzetelt,
múzeumban dolgozott, járta
az országot, rajzolt, festett,
vadászott, de leginkább meg-
figyelt és gyűjtött, majd 34
éves korára összeállította azó-
ta is páratlan értékű könyvét,
a Magyarország madarai cí-
mű kiadványt – emlékeztetett
a miniszterelnök-helyettes.
Itthon és külföldön hézagpót-
lónak számító mű született,
amely nagy népszerűségnek
örvendett, mert „szívének,
lelkének egész melegségével
írta”. A könyv elkészítése ér-
dekében Chernel István a
Kárpátoktól az Al-Dunáig be-
járta az egész országot, közte
a Velencei-tó nádasait az otta-
ni madárvilágot kutatva.

Három szobor – egy művész
A három szobrot egy mű-
vész készítette: Kontur
András 2008-ban diplo-
mázott a Képzőművészeti
Egyetemen, alkotásait
nagyrészt mészkőből for-
málja. A parton látható
első kettő süttői mészkő-
ből készült, a most készü-
lő szobrához azonban
máshonnan szerezte be
az alapanyagot.

– Kinek a felkérésére ké-
szült el a szobor?

– A gárdonyi önkormány-
zat keresett fel, majd a Nem-
zeti Kulturális Alap támogatá-
sával készíthettem el a szob-
rot. A zsűri támogatta az el-
képzelést, hogy a másik két,
szintén természettudóst meg-

formázó szobor után a harma-
dikat is én készítsem el, és
így egységes arculat várja a
szoborpark látogatóit. Az első

kettő, ahogy a mostani is, a
Velencei-tó környezetével, ál-
latvilágával foglalkozó tudó-
sainkat formázza meg. Her-
man Ottót és Chernel Istvánt
harmadikként Solymos Ede
követi, aki a halászat témakö-
rében alkotott maradandót.

– Az első két szobor süt-
tői mészkőből készült. Most
milyen anyaghoz nyúlt?

– Szerencsére hozzájutot-
tam egy algériai mészkő-
tömbhöz, ami színében szinte
azonos a süttőivel, viszont
mivel ez egy tökéletesen ho-
mogén, porózusmentes
anyag, a szobor így talán még
szebb lett belőle.

– A parton látható másik

két szoborról a méltóság jut
először eszembe.

– Most sem akartam más
eszköztárhoz nyúlni, ismét
egy ötnegyedes léptékű portré
készül, megőrizve a szobor-
park egységét. A szobrok az
emberi test arányait adják
vissza, és ugyan nagyobbak,
magasabbak egy átlagos em-
bernél, a szabadban életnagy-
ságú hatást keltenek. Az el-
múlt évszázadok kialakult
formarendjéhez igazodom ez-
zel. Annyiban változtattam a
hagyományos portréábrázolá-
son, hogy domborművek je-
lennek meg a mellrész alatt,
utalva a tudósok tevékenysé-
gére. Solymos Ede esetében a
halászat pillanatait örökítet-
tem meg.

Összekötötte őket
a Velencei-tó, a természet,
a hagyományok tisztelete

Mester és
tanítványa

Chernel István ornito-
lógus, vadászíró és ter-
mészettudós 1865.
május 31-én született
Kőszegen, egész életét
a madaraknak szentel-
te. 1887-ben Erdélyben
barátkozott össze a po-
lihisztor természettu-
dóssal, Herman Ottó-
val, aki az elsők között
szorgalmazta a Velen-
cei-tó halászata nép-
rajzi vonatkozásainak
feltárását. Ő hívta fel
tanítványa, Chernel Ist-
ván figyelmét a tó ter-
mészeti, madártani ér-
tékeire, és bízta meg
ornitológiai vizsgála-
tokkal.

Balról: L. Simon László államtitkár, Zsigó Róbert államtitkár és Tóth István polgármester az ünnepélyes szoboravatón
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Illegális szemétlerakás a tónál
PROBLÉMA A mezőőrség felállítása megoldás lehetne, de eddig elbukott a kezdeményezés
Nagy Zsóka, Végh Nóra Judit
szerkesztoseg@plt.hu

A szemét csak további
szemetet szül – vélik a
Velencei-tó több pontján,
ahol közterületeken és
lakóházak mellett is ta-
lálni illegálisan kidobott
szemeteszsákokat. Van,
aki a mezőőrséget hiá-
nyolja, más szerint a bün-
tetési tételek nevetsége-
sen alacsonyak.

Országos szintű problémá-
ról van szó Koszti András, Ve-
lence polgármestere szerint.
Mint elmondta: a kommuná-
lis hulladékukat sokan ugyan
szépen összegyűjtik otthon,
bezacskózva azonban nem a
saját kukájukba teszik, hanem
az autójukba, majd onnan be-
gurítják az út melletti árokba,
vagy eldobják egy senki föld-
jének vélt területen. Velencén
a Béke út, az Ady Endre utca,
a Panoráma út és a Veréb utca
vált az évek alatt „közked-
velt” illegális szemétlerakó-
hellyé.

– A legfelháborítóbb az az
eset volt, amikor az önkor-
mányzat munkatársai két te-
herautónyi szemetet szedtek
össze az egyik helyszínen,
majd amikor pár órával ké-
sőbb arra jártak, ismét talál-
tak néhány eldobált zsákot.
Az önkormányzat nem tudja
megelőzni az ilyesmit, hiszen
nem lehet bekamerázni az
összes közterületet. Ezért is
kérjük a lakosokat, hogy je-
lentsék be, ha ilyen esemény-
nek lesznek szemtanúi. Ve-
gyék a fáradságot, és írják fel
az autó rendszámát, valamint
jelezzék az esetet a közterü-
let-felügyelőnek, mert az ille-
gális szemetelők tudatosan
rombolják lakókörnyezetün-
ket, egészségügyi kockázatot
jelentenek, és elcsúfítják a vá-
rosképet. Az erre vonatkozó
önkormányzati rendelet
szankciókat tartalmaz, és a
rendeletben meghatározottak
szerint minden bejelentéssel
kapcsolatban szigorúan el is
fogunk járni – nyilatkozta a
polgármester.

– Már többször próbálkoz-
tunk a mezőőrség felállításá-
val a térségben, ám minden
eddigi törekvésünk ellenére
elbukott a kezdeményezés. Az
illegális hulladéklerakás évti-
zedek óta probléma, jelenleg
is több mint 50 szeméttel bo-
rított helyszínről tudunk –
mondta el megkeresésünkre
Papp László, a Szelekta Nö-
vénytermesztési Műszaki,
Kereskedelmi és Szolgáltató
Kft. ügyvezetője, aki hozzá-
tette: a legjobban a háztartási
hulladékok ártanak a földek-
nek, nem beszélve arról,
mennyire elcsúfítják a kör-

nyéket. Véleménye szerint
nagy szükség lenne egy hiva-
talos szervre, amely megaka-
dályozhatja ezt az áldatlan ál-
lapotot.

Az illegális szemétlerakás-
sal a büntetőjogi, a közigaz-
gatási jogi és a polgári jogi
terület is foglalkozik. Míg
azonban a büntetőjogban és a
polgári jogi felelősség kap-
csán a tettes, illetve a károko-
zó személyének ismerete
szükséges a felelősség megál-
lapításához, addig a közigaz-
gatási jog – a hulladékgazdál-

kodási szabályok között –
úgymond megoldást kínál ar-
ra is, ha a szennyező szemé-
lye nem ismert. Ez esetben
ugyanis az ingatlan tulajdo-
nosa vagy használója köteles
helyre állítani az eredeti álla-
potot, hiszen elsősorban a tu-
lajdonosa tud tenni az ellen,
hogy ingatlanán illegális sze-
mételhelyezés történjen. A
törvény tehát rendelkezik ar-
ról, hogy a jogellenes állapo-
tot tettes nélkül is meg kell
szüntetni.

A hazai jogszabályok igen

pontosan fogalmaznak arra
vonatkozóan is, mivel sérthe-
tő meg a törvény. A büntető-
jogi-szabálysértési jogi
szankciórendszere szerint
környezetkárosítást követ el,
aki a föld, a víz, a levegő, az
élővilág, valamint ezek össze-
tevőit jelentős mértékben
szennyezi, veszélyezteti vagy
károsítja. A törvény azonban
nem csak a szándé-
kosságot, a gondatlan
elkövetést, és a veszé-
lyeztetést bünteti, fele-
lősségre vonható az is,
aki az illegális szemét-
lerakással ténylegesen
nem károsítja a kör-
nyezetet. Bünteti a
törvény a hulladékgazdálko-
dás rendjének megsértését is,
azt, aki a hatóság által nem
engedélyezett helyen hulladé-
kot elhelyez, vagy engedély
nélkül, illetve annak kereteit
túllépve hulladékgazdálkodá-
si tevékenységet végez. Eb-
ben az esetben a bűncselek-
mény szempontjából csak az
a hulladék vehető számításba,
amely alkalmas az emberi
élet, testi épség, egészség,
föld, víz levegő vagy élő szer-
vezet veszélyeztetésére.

Nem mentesülnek a fele-
lősségre vonás alól a gazdasá-

gi társaságok sem, ha ugyanis
az illegális szemétlerakás ál-
tal jut vagyoni előnyhöz,
pénzbírságot alkalmazhatnak
vele szemben, vagy sor kerül-
het akár a megszüntetésére is.
Dörömbözi József, a Döröm-
bözi Kft. fő tulajdonosa sze-
rint azonban a jogszabályi hát-
tér így is hiányos, ezért nehéz
gátat szabni az illegális hulla-

déklerakásnak, ahogy a külte-
rületi terménylopásnak is.

– A tetten érés esélye mező-
őri szolgálat mellett is mini-
mális, és ha ez meg is történt,
a büntetési tételek nevetsége-
sek. Számtalan példát látunk
arra, hogy a tolvaj vagy a sze-
metelő az eljárás végén nevet-
ve távozik. Egyértelmű bizo-
nyítékként kellene elfogadni
például, ha a leöntött háztartá-
si szemétben megcímzett borí-
ték van, hisz akkor a címzett a
szemetelő. Példás büntetések
nélkül ez szélmalomharc –
nyilatkozta Dörömbözi József.

A hulladékgazdálkodási
bírságot illegális szemétlera-
kás esetén – amikor közterü-
leten, vagy más ingatlanán
hagynak el hulladékot – pél-
dául a jegyző szabja ki. A bír-
ság kiszámítása több tényezőt
figyelembe véve történik,
összege 1500 és 50 ezer forint
között állapítható meg, bár a
bírság megfizetése nem men-

tesíti a szemetelőt az
eredeti állapot helyre-
állításának kötelezett-
sége alól.

– A szemétlerakás
az adott helyeken csak
még több szemetet
szül, de nemcsak a hul-
ladék okoz gondot, a

terménylopások is sorozato-
sak. Idén több facsemetémet
kiásták és elvitték a gyümöl-
csösből, a bűnözők felelős-
ségre vonása és a hatóság re-
torziója azonban elmaradt –
panaszolta Kassai Tibor, az
Aranysárkány Patika Mező-
gazdasági Kft. ügyvezetője.
Hozzátette: tisztában vannak
vele, hogy a mezőőrség felál-
lítása költségekkel járó szol-
gáltatás, ezért a gazdák akár
saját költségükön is beszáll-
nának. Úgy véli, már a mező-
őrség híre is visszatartó erő
lehetne.

Kinek kell elszállítania a szemetet?

■ Az ingatlanon ellenőri-
zetlen körülmények között
elhelyezett, vagy elhagyott
hulladék elszállításának
és kezelésének kötelezett-
sége a hulladék tulajdo-
nosát, vagy korábbi birto-
kosát terheli.
■ Ha ezt nem teljesíti,
vagy személye nem álla-
pítható meg, akkor azt az
ingatlanhasználót terheli
az elszállítás és kezelés kö-
telezettsége, akinek az in-
gatlanán a hulladékot el-

helyezték, vagy elhagyták.
■ A közterületen elhagyott,
illetve ellenőrizetlen körül-
mények között elhelyezett
hulladék elszállítására, illet-
ve kezelésére vonatkozó kö-
telezettség – amennyiben
a korábbi birtokos, vagy tu-
lajdonos ennek nem tesz
eleget – a települési önkor-
mányzatot terheli, aki a hul-
ladékgazdálkodást végző
közszolgáltató útján kell,
hogy gondoskodjon a kö-
telezettségéről.

■ Amennyiben az ingat-
lanhasználó megnevezi a
hulladék jogellenes elhe-
lyezőjét a környezetvédel-
mi hatóság előtt, mentesül
a kötelezettsége alól.
■ A törvény lehetőséget
biztosít arra, hogy a hulla-
dék jogellenes elhelyező-
jének a jogsértésben
érintett járművét, illetve
más eszközét a hatóság
lefoglalja, illetve bizonyos
feltételekkel el is koboz-
hatja azt.

A legjobban a háztartási
hulladékok ártanak

a földeknek

Az illegális szemétlerakás or-
szágos probléma - véli Koszti
András, Velence polgármestere
(kis kép). Az összes közterületet
nem lehet bekamerázni, szük-
ség van arra, hogy mindenki
figyeljen, jelentse, ha ilyet ész-
lel. Hiába gyűjtik ugyanis össze
a hulladékot, ha két óra múlva
másutt dupla annyit találnak

Fotó: Csákvári Zsigmond,

FMH-archív



Természetfotók
a Galériában

Mészáros András ter-
mészetfotós képeiből
nyílt kiállítás április 29-
én a Velencei-tavi Ga-
lériában. A fotók több-
sége a Velencei-tó kör-
nyékén készült.

Brüsszeltől Gárdonyig
számos kiállításon láthat-
tuk már az Agárdon élő
Mészáros András fotóit,
tavaly pedig a londoni Ter-
mészettudományi Múze-
umban a BBC Év Termé-
szetfotósa díját vehette át.
A számos hazai magazin-
ban publikáló fotós most
kiállított képeinek 90 szá-
zaléka a Velencei-tó és

közvetlen környezetének
rendkívül gazdag termé-
szetvilágáról készült.

– Új anyagot állítottam
össze a kiállításra, a
41 képből 30 az utóbbi
két-három évben készült.

Ezeket a fotókat most lát-
hatják először – mesélte
Mészáros András. Kérdé-
sünkre elmondta, alkal-
mazkodnia kell a természet
körforgásához, a tavaszi
időszakban pedig nagyon
sok minden történik. A kö-
zeljövőben üregi nyulakat
szeretne fotózni a pákozdi
erdőben, és bár eddig in-
kább kevesebb, mint több
sikerrel járt, éppen a kitar-
tásáról híres, ami általában
meghozza a gyümölcsét.

– Az a szép a természet-
fotózásban, hogy sosem
kell pihenni. Ha rossz idő
van, a rosszat, ha jó idő
van, a jót kell fotózni. Té-

len a telet, nyáron a nyarat.
Éppen ezért látható például
a Jégarc című makrofelvé-
telem, amely a környéken
található bika-völgyi pa-
takról, mínusz 20 fokban
készült.

Mészáros András. Tavaly elnyerte az Év természetfotósa címet
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Koncert az Életfácska Óvodáért
Félmillió forint gyűlt
össze az Életfácska Refor-
mátus Óvoda április 23-
án rendezett jótékonysági
hangversenyén.

– A Dallamokkal a gyerme-
kekért címet adtuk a rendez-
vénynek, hiszen Jézus minden-
kit talentummal ajándékozott
meg. Van, aki a szavakkal való
kifejezésben tűnik ki, más a lo-
gikus gondolkodásával, esetleg
a rajzaiból felismerhető gyö-
nyörű alakokkal. Az óvodánk-
ban igyekszünk feltárni, ki mi-
lyen ajándékkal érkezett hoz-
zánk, és azt figyelembe véve
fejleszteni, ennek a legjobb
eszköze pedig a zene és a dal –
mondta el Karl Melinda refor-
mátus lelkipásztor.

Nagyot álmodott a helyi re-
formátus közösség, amikor el-
határozta, a jelenleg az önkor-
mányzat épületében működő
óvoda pályázatot nyújt be saját
épület felépítésére – mondta
L. Simon László államtitkár a

rendezvényen. Hozzátette: ez
az alkalom nemcsak a helyiek,
de a pályázati forrásról döntő
megyei közösség figyelmét is
felhívja az ügy jelentőségére.

– A térségnek szüksége van
egy különálló épületben műkö-
dő református óvodára, amikor
azonban hasonló célra összesen
kétmilliárd forint, tehát az igé-
nyelt összeg csupán fele áll

rendelkezésre az egész megyé-
ben, küzdenünk kell a támoga-
tásért. Bízunk a sikeres pályá-
zatban: az Életfácska Reformá-
tus Óvoda már bizonyította lét-
jogosultságát. Nem csupán tu-
dást csepegtet, hanem vállalta a
küldetést, hogy a közösséghez,
a valláshoz, az országhoz való
ragaszkodásra nevelje gyerme-
keinket – tette hozzá.

A rendezvényen felléptek a
Magonckák Gyermekkórus és
a Csitáry Emil Művészeti
Műhely Alapfokú Művésze-
toktatási Intézmény növendé-
kei, az Alba Regia Táncegyüt-
tes táncosai, meglepetésven-
dégként pedig a Virtuózok cí-
mű tehetségkutatóból ismert
Demeniv Mihály harmonikás
lépett a színpadra.

A Dallamokkal a gyermekekért című jótékonysági hangversenynek igen szép sikere volt

Fo
tó

:
C

sá
k
vá

r
i
Z
si

g
m

o
n
d

Orbán-napi borünnep
A velencei-tavi borkultusz
köré szerveződő progra-
mok közül kiemelkedik
az idén május 28-án
megrendezendő velencei
Szent Orbán Borünnep.
Napközben pikniken él-
vezhetik a látogatók a ve-
lencei-tavi kilátást, este
pedig többek között Palya
Bea várja a vendégeket.

A Velencei-hegység közis-
mert bortermelő vidékének
borai és gasztrokínálata közül
válogathatnak a fesztivál láto-
gatói. A megvásárolt sajtokat,

borokat és egyéb ínyencsége-
ket idén először Piknik Pon-
ton, pokrócon pihenve, a ve-
lencei-tavi panoráma előtt fo-
gyaszthatják el.

Hagyomány és modernitás
egyszerre jelenik meg az idei
rendezvényen: a lányok vi-
rágfüzért kapnak, miközben a
fizetés már a fesztiválra kibo-
csátott kártya segítségével
történik.

A kényelemre is ügyeltek a
szervezők: a környező telepü-
lésekről, de még Székesfehér-
várról is indulnak transzferjá-
ratok a rendezvényre, a vo-

nattal érkezőket pedig tuk-tu-
kok várják az állomáson, és
viszik a fesztivál helyszínére.
Napközben bemutatkoznak a
helyi borok, kihirdetik a bor-
verseny eredményeit, este pe-
dig fellép többek között Palya
Bea, aki már a legújabb leme-
zéről is ad elő dalokat. A na-
pot tovább színesíti a Szent
Benedictus Borlovagrend tra-
dicionális programja, illetve a
Vörösmarty-pincében mutat-
kozik be a térség újdonsága, a
Vörösmarty cuvée.

– Népszerű, a helyi borá-
szokat és borászatokat bemu-

tatni képes, országos ismeret-
ségű, neves társkiállítókat is
felvonultató, színvonalas kie-
gészítő programokat kínáló
rendezvényt tervezünk felépí-
teni, amely a későbbiekben
többnapos, országos jelentő-
ségű rendezvénysorozat része
lehet – mondta el Bársony Pé-
ter, a szervező Velencei-tó
Turizmusért TDM Egyesület
elnöke. Hozzátette: igényes
rendezvényt kívánnak újjáépí-
teni és „kinevelni”, ami öt-
nyolc éven belül az országos
gasztrorendezvény kínálat
egyik kiemelt ékköve lehet.

A borrendek felvonulása minden évben az egyik leglátványosabb eleme az Orbán-napnak – idén sem marad el a program
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Művészek művésztelep
előtt és után

Képzésről és térségfej-
lesztésről is szó esett a
találkozón, amit a
Symposion Alapítvány és
a Symposion Társaság 24.
alkalommal rendezett
meg április 30-án és má-
jus 1-jén, a velencei Hotel
Juventusban.

Idén lesz tízéves a nyaranta
megtartott Nemzetközi Velen-
cei-tavi Symposion, amely-
nek apropójaként most arról
beszélgettek a résztvevők, mi
történik a művészekkel a mű-
vésztelepeken töltött idő előtt
és után – mondta el az alapító
Péter Ágnes, aki mintegy 25
évvel ezelőtt hozta létre kollé-
gáival az évente megrendezett
találkozót szervező alapít-
ványt abból a célból, hogy
fenntartsa a művésztelepek
országos hálózatát.

– Nemzetközi színvonalú,
kiváló szoborparkok találha-
tók Magyarországon, azok a
városok ugyanis, amelyek
művésztelepet támogatnak,
egyúttal műveket is gyűjte-
nek. Nagyon sok vidéki mú-
zeum született meg úgy, hogy
a helytörténeti gyűjteményt
összekötötték az ottani mű-
vésztelepen készült és a vá-
rosnak adományozott művek-
kel. Ráadásul, ahol a lakosság
látja, miként működik egy
ilyen művésztelep, ott több
művész is terem – fejtette ki
Péter Ágnes.

Művésztelepet olyan he-
lyeken lehet szervezni, ahol
az alkotás szellemisége mé-
lyen gyökerezik: kutatói atti-
tűddel felruházott, bátor, több
dimenzióban gondolkodni tu-

dó társaság lakik. De, mint
megtudtuk, nemcsak a térség-
fejlesztés, hanem az oktatás
szempontjából is fontos a mű-
vészet.

– Akik bátran fejezik ki
magukat, sokkal könnyebben
tanulnak, sokkal tovább jut-
nak. Vajon a Nobel-díjasok
azért lettek Nobel-díjasok,
mert több matematikaórájuk
volt? Nem. Viszont sokkal
több művészetoktatásban ré-
szesültek. Magyarországon pe-
dig rengeteg a tehetséges em-
ber, amely erőforrásból érde-
mes lenne gazdálkodnunk –
hívta fel a figyelmet az alapító.

Péter Ágnes, az alapító
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Velencei-tó – A mel-

léklet a Fejér Megyei Hír-

lap szerkesztőségében ké-

szült a Velencei-tavi Kis-

térségért Alapítvány

megbízásából

Velencei-tavi Hal-,
Vad-, Bor- és Pálinkafesz-
tivált tartottak április 29.
és május 1. között: a gár-
donyi rendezvényen volt

borkóstolás, a látogatók a
különböző hal- és vadételek
közül válogathattak, a spor-
tosabb vendégek futóverse-
nyen indulhattak, vagy ép-

pen ingyenes kenutúrán ve-
hettek részt, esténként pe-
dig Gájer Bálint, a Buda-

pest Bár, esetleg a Csík ze-
nekar koncertjén kapcso-

lódhattak ki Fo
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„A tónál érzem igazán otthon magam”
Végh Nóra Judit
szerkesztoseg@plt.hu

Fodros István diplomata, új-
ságíró, címzetes egyetemi
docens munkája során Ame-
rikától kezdve Ausztrálián át
szinte az egész világot be-
járhatta, egy kis afrikai szi-
getország, Sao Tomé és Prín-
cipe pedig tiszteletbeli kon-
zuljának választotta. Ám
mégis úgy látja, a Velencei-
tó partján érzi igazán otthon
magát. Jelenlegi munkáiról,
a helyi közéleti tevékenysé-
géről és a környék program-
jairól kérdeztük.

– Szerencsés embernek
mondhatom magamat, hiszen
diplomataként, újságíróként
és sportvezetőként körbeutaz-
hattam szinte az egész vilá-
got. Megfordultam vala-
mennyi európai országban,
bejártam az amerikai föld-
részt, megcsodálhattam
Ausztrália egzotikus élővilá-
gát. Közelről lehettem tanúja
a távol-keleti gazdasági fejlő-
désben oly fontos szerepet
játszó kistigrisek (Korea, Taj-
van, Szingapúr és Hongkong
– a szerk.) bámulatos előretö-
résének – meséli élményeit
Fodros István, aki Sao Tomé
és Príncipe, egy kis afrikai
szigetország tiszteletbeli fő-
konzulja is. Az utazások so-
rán volt alkalma megismer-
kedni az adott területek kultú-
rájával, szokásaival, vallásai-
val, az ott szerzett tapasztala-
tok pedig folyamatosan for-
málták gondolkodásmódját.

– Mindezek ellenére mégis

azt kell mondanom, hogy az
igazi kikapcsolódást és feltöl-
tődést számomra azok a na-
pok jelentik, amelyeket Suko-
rón tölthetek el. Ott, a Velen-
cei-tó partján érzem igazán
otthon magam, ott készülök
fel a soron következő felada-
taimra, ott tudom maradékta-
lanul kipihenni magam – osz-
totta meg velünk érzéseit.

A doktori címet is birtokló
Fodros Istvánnak több mint
30 éve van nyaralója Suko-
rón, így közvetlen közelről
csodálhatja a Velencei-tó
szépségét, ahol aktív közéleti
tevékenységet is folytat. Mint
mondja, tapasztalataiból kifo-
lyólag barátai, szomszédai
gyakran kérik ki véleményét,
segítségét. Újságaiban, a Dip-
lomata Magazinban és a He-
kus Magazinban rendszeresen
készít interjúkat a Velencei-tó
környéki polgármesterekkel
és a rendvédelmi szervek ve-
zetőivel, ezzel is segítve a ré-
gió megismerését.

– Munkánk során arra is
kiemelt figyelmet fordítunk,
hogy lapunk mindig tetszetős
formában, igényességet tük-
rözve kerüljön az olvasók ke-
zébe. Kollégáimtól elvárom,
hogy a szakmai anyagokban
reálisan tájékoztassák az ol-
vasókat, a magazinokat szí-
nessé tevő egyéb anyagaink-
ban pedig az érdeklődést,
szórakoztatást fenntartó új in-
formációknak és a pozitív
hangvételnek kell érvényesül-
nie – árulta el a most már on-
line is elérhető lapok főszer-
kesztői irányelveiről.

A korábban sportvezető-

ként is tevékenykedő újságíró
a népszerű vízi sportok mel-
lett triatlonversenyek szerve-
zését is kezdeményezné a tó

környékén, amelyekhez véle-
ménye szerint kellő adottsá-
gokkal rendelkezik a terület.
Az érdeklődőknek melegen

ajánlja az augusztus 6-i Ve-
lencei Tóúszást, majd rá két
napra a Velencei-tó Szuper-
maratont.

A kulturális programok
közül a pákozdi Katonai Em-
lékparkot emeli ki, amely kie-
melkedő helyet foglal el az
1848-49-es szabadságharc
Velencei-tó környékét érintő
eseményeinek bemutatásá-
ban, és áttekintést ad a fegy-
veres küzdelem és az egyen-
ruhák különböző korszakai-
ból is. Elárulta: a minden év-
ben sok érdeklődőt vonzó Ve-
lence-tavi Hal-, Vad-, Bor- és
Pálinkafesztivált is rendszere-
sen látogatja, természetesen
az ideit sem hagyta ki.

Fodros István számos díj
birtokosa, 2013-ban megkap-
ta a Köz Szolgálatáért érdem-
jel arany fokozatát, de az ál-
lam egyik legrangosabb elis-
merésével is büszkélkedhet,
munkásságát ugyanis 2009-
ben a Magyar Köztársasági
Érdemrend lovagkeresztje ki-
tüntetéssel honorálták. Külö-
nösen fontos volt számára a
szöveges indoklás, amely ese-
tében a díj odaítélésének
alapja volt.

– Ez az eddig végzett mun-
kám elismerését jelentette a
diplomácia, az egyetemi okta-
tás és újságírás, illetve a lap-
szerkesztés területén. Van
azonban egy másik oldala is,
amiről nem szabad, nem illik
megfeledkezni. Egy ilyen ki-
tüntetés ugyanis nemcsak a
múltbeli tevékenységet hono-
rálja, de a jövő szempontjából
is elvárásokat közvetít. Arra
kötelez, hogy munkámat, en-
nek az országnak a jobbítása,
nemzetközi lehetőségeinek
bővítése érdekében továbbra
is magas szinten végezzem.

Fodros István: újságíró, diplomata, korábban sportvezetőként is dolgozott, bejárta a világot

Tour de Velencei-tó, hatodszor
Évről évre nő a Tour de Ve-
lencei-tó kerékpáros pro-
gram látogatottsága, amit
idén május 20. és 22. kö-
zött, immár hatodik alka-
lommal rendeznek meg.

A mostanra háromnaposra
nőtt rendezvényen idén 4500-
5000 látogatóra számítanak –
mondta Juhász Gyula, a szerve-
ző Tó-sport Kft. tulajdonosa.

– Széles kínálattal várjuk a
kerékpáros sport szerelmeseit.
A programban megtalálhatók
az országúti és a hegyi kerék-
párosoknak rendezett verse-
nyek, de a családoknak is kí-
nálunk kerékpáros programo-
kat. Az idei évtől ráadásul el-
indul az úgynevezett Tósport
Egészség Programunk, ami
mindenki számára ingyenesen
elérhető. Célunk ezzel, hogy
jó példát mutassunk, egészsé-
gesebb életmódra és táplálko-
zásra neveljük az embereket.
Ennek az egyik állomását tart-
juk a Tour de Velencei-tó kere-
tében – tudtuk meg Juhász
Gyulától, aki arról is szólt,
hogy az Egészség Program ke-
retében elindítanak egy 30 ki-
lométeres, tókerülő családi tú-
rát, ahol a szervezők által kije-
lölt és a rendőrség által bizto-
sított szakaszon biciklizhetnek
a résztvevők.

A szombati és vasárnapi
Kispróba ügyességi és gyorsa-
sági versenyein pedig az 5–13
éves korosztály tagjai verseng-
hetnek egymással.

A Tour de Velencei-tó or-
szágúti versenyére nevezők az
55 és a 130, a hegyi kerékpá-
rosok a 34 és a 46 kilométeres
távok közül választhatnak. El-
őbbiek nem csak a tavat kerü-
lik meg, hiszen innen Lovas-
berény felé veszik az irányt,
majd Csákvár érintésével Ká-
polnásnyék felől térnek vissza,

utóbbiak pedig a Velencei-
hegység legszebb részein tehe-
tik meg a kijelölt távot. A ver-
senyzők a Drótszamár Kem-
pingnél parkolhatnak és ne-

vezhetnek, de több központi
program miatt a Velence Kor-
zóra is érdemes lesz ellátogat-
ni. A rendezvény fővédnöke L.
Simon László államtitkár.


